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Szanowni Paƒstwo,

Ju˝ niebawem w Polsk´ ponownie wyruszà
nasi eksperci, wchodzàcy w sk∏ad komisji
konkursowej. B´dà przyglàdaç si´ efektom
Paƒstwa pracy, pytaç, drà˝yç, oceniaç. W cza-
sie, gdy ca∏a Polska b´dzie myÊla∏a o wypo-
czynku, urlopie, wakacjach, oni b´dà prze-
mierzali kolejne kilometry, by dotrzeç do
ka˝dego miasta, miasteczka, powiatu, do

ka˝dej gminy, wsi i osady. Wsz´dzie tam, gdzie Paƒstwa staraniem zmod-
ernizowano stare obiekty, nadano im nowy charakter, zrewitalizowano jakiÊ
budynek lub teren. Gdzie dba si´ o obiekty stanowiàce nasze dziedzictwo
kulturowe, b´dàce Êwiadectwem naszej wspólnej historii, jej zawi∏ych
dziejów.

Nim jednak komisja konkursowa ruszy w Polsk´, czekamy na Paƒstwa
zg∏oszenia. Na informacje o kolejnych inwestycjach. Tych wielkich i kosz-
townych, ale tak˝e ma∏ych, lecz  znaczàcych dla lokalnej spo∏ecznoÊci.
Ciekawych, zaskakujàcych, niepowtarzalnych. Takich, którymi warto si´
pochwaliç, które warto zaprezentowaç innym. 

Ze zg∏oszeƒ, które sp∏yn´∏y na nas do tej pory wnioskujemy, ˝e nawet 
w ci´˝kich czasach nie rezygnujecie z inwestycji, ale dalej realizujecie je
dzi´ki starannemu planowaniu kosztów, pomys∏owoÊci, zmys∏owi organiza-
cyjnemu... A nimi rzeczywiÊcie mo˝na, a raczej wr´cz nale˝y si´ chwaliç.
Tylko w ten sposób skoƒczyç mo˝na bowiem z powszechnym narzekaniem,
z utrwalaniem obrazu Polski, jako miejsca, w którym kiepsko si´ ˝yje, a co
gorsza, wcià˝ niewiele si´ zmienia. 

A przecie˝ tak bardzo potrzebujemy tych zmian, byÊmy mogli mieszkaç 
w ciep∏ych, ∏adnych domach, ˝yç w pi´knych miastach, miasteczkach 
i wsiach, jeêdziç po wygodnych drogach, wypoczywaç w zadbanych
parkach. Dzi´ki Paƒstwa staraniom Polska taka si´ w∏aÊnie staje, powoli i nie
bez zgrzytów, ale jednak. Pi´knieje, modernizuje si´, gdzie si´ da odzyskuje
dawny blask. Coraz lepiej udaje si´ Wam te˝ pogodziç stare z nowym,
ró˝ne, czasem rozbie˝ne potrzeby i oczekiwania. Macie coraz wi´cej
doÊwiadczenia w zdobywaniu Êrodków zewn´trznych i ch´tnie z nich
korzystacie. Doceƒcie to i dajcie szans´ innym, by i oni Was docenili.
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- Czy podzieli∏by Pan opini´, ˝e konkurs Modernizacja

Roku, pokazuje nam zupe∏nie innà Polsk´ ni˝ ta, którà

znamy z mediów? Polska „konkursowa” szybko zmienia si´

na lepsze, jej mieszkaƒcy sà pracowici i pomys∏owi. To

fajny kraj, dobre miejsce do ˝ycia.

- Trudno nie zgodziç si´ z tak postawionà tezà.

PopularnoÊç tematów pokazujàcych rzeczywistoÊç tylko od

tej ciemnej strony jest niestety w przestrzeni medialnej

dominujàca. Takie konkursy jak Modernizacja Roku

powodujà, ˝e ten lansowany obraz oparty o odcienie

szaroÊci nabiera zupe∏nie innych barw, pokazuje jak pi´kna

jest Polska. Widaç te˝ wyraênie coraz wi´ksze zaintere-

sowanie tym konkursem.  Dla przypomnienia w roku 1999 do

organizatorów wp∏yn´∏o ponad 500 zg∏oszeƒ, a obecnie

liczby te zaczynajà si´gaç ju˝ tysiàca. To pozytywny prog-

nostyk Êwiadczàcy tak˝e o wzrastajàcej roli i marce

samego konkursu. Ciekawe, ˝e w ramach zg∏oszeƒ do

konkursu mo˝na zaobserwowaç coraz wi´cej projektów

pomys∏owych, wykraczajàcych poza utarte szablony, opar-

tych o koncepcje, które codziennej rzeczywistoÊci nadajà

nowy interesujàcy wymiar.

- A gdyby do bud˝etów samorzàdów trafia∏o wi´cej

Êrodków kosztem bud˝etu centralnego nie by∏oby jeszcze

lepiej? 

- Oczywistym jest, ˝e wi´ksza iloÊç Êrodków daje wi´ksze

mo˝liwoÊci. Marzeniem ka˝dego samorzàdowca jest to,

aby by∏o ich na tyle du˝o, by wszystkie za∏o˝enia, kreÊlone

wizje i plany mog∏y doczekaç si´ Êmia∏ych i szybkich realiza-

cji. Niemniej jednak rzeczywistoÊç bywa brutalna. IloÊç

zadaƒ zlecanych do realizacji samorzàdom w stosunku do

iloÊci Êrodków jakimi one dysponujà powoduje, ˝e marzenia

zast´puj´ ch∏odna kalkulacja mo˝liwoÊci. Warto jednak

podkreÊliç, ˝e nie tracimy nadziei na to, ˝e Polska - w nieod-

leg∏ej perspektywie - b´dzie posiada∏a na tyle mocnà

gospodark´, której pozytywne konsekwencje odczuwaç

b´dà mog∏y tak˝e samorzàdy. 

- Wiele inwestycji jest realizowanych wy∏àczne dlatego,

˝e samorzàdy mogà liczyç na dofinansowanie unijne, jed-

nak czasem brak funduszy w∏asnych blokuje nawet t´ dro-

g´ rozwoju. Co jeszcze utrudnia samorzàdom inwesto-

wanie?

- MyÊl´, ˝e w bie˝àcej dzia∏alnoÊci ka˝dy samorzàdo-

wiec stara si´ post´powaç mo˝liwie racjonalnie, a wydaniu

ka˝dej z∏otówki ze Êrodków publicznych towarzyszà

g∏´bokie przemyÊlenia. Niestety bywa te˝ tak, ˝e pomimo

takiego post´powania nie udaje si´ podejmowaç realizacji

zaplanowanego zadania. Niejednokrotnie wynika to z za-

skakujàcych decyzji rzàdowych. Odpowiadajàc jednak

wprost na pytanie trzeba powiedzieç, ˝e g∏ównymi proble-

mami dla bud˝etów samorzàdowych jest „zmiana zasad 

w trakcie gry”, a tak˝e zrzucanie na „barki” samorzàdów

coraz wi´kszej iloÊci zadaƒ bez zabezpieczania stosownej

iloÊci Êrodków finansowych. Dzia∏anie to niestety jest ju˝ na-

gminne, a efektem - który na co dzieƒ obserwujemy w ca∏ej

Polsce - jest wegetowanie samorzàdów, a nie odwa˝ne

kreÊlenie planów po∏àczonych z pr´˝nà ich realizacjà. 

- Jak Zwiàzek Powiatów Polskich, jako wspó∏organizator

konkursu Modernizacja Roku, zach´ca∏by swych cz∏on-

ków, do zg∏aszania swych inwestycji do rywalizacji?

- Organizacja nasza od lat wspó∏uczestniczy w konkursie

Modernizacja Roku. To nasze zaanga˝owanie wynika 

z faktu, ˝e koncepcja, cel, a przede wszystkim jakoÊç

konkursu jest bardzo atrakcyjna i godna szerokiego

upowszechniania. Korzystajàc wi´c z okazji serdecznie

zach´cam wszystkich uczestników procesu modernizacji

zarówno inwestorów, wykonawców jak i projektantów, aby

odwa˝nie zg∏aszali budynki i obiekty, które zosta∏y zmoder-

nizowane, przebudowane, odremontowane lub odrestau-

rowane. Warto pami´taç, ˝e obiekt do konkursu mo˝e

równie˝ zarekomendowaç ka˝dy samorzàd nieb´dàcy

uczestnikiem procesu modernizacji, ale na którego obsza-

rze dzia∏ania znajduje si´ przedmiot realizacji. Skorzystajcie

Paƒstwo z tej mo˝liwoÊci, bo to jest dodatkowa doskona∏a

promocja zarówno dla inwestora jak i samorzàdu z terenu

którego ta inwestycja pochodzi.

Konkurs? Doskona∏a promocja
Rozmowa z Markiem TramÊ, 

prezesem zarzàdu 
Zwiàzku Powiatów Polskich
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Powoli, ale systematycznie, do grona Finalistów XVIII
Edycji Ogólnopolskiego Konkursu Modernizacja Roku 2013
do∏àczajà nowe zmodernizowane obiekty. 

Sà to budynki mieszkalne, biurowe, s∏u˝àce celom
opiekuƒczo-wychowawczym... Zabytkowe lub po prostu
wczeÊniej zaniedbane. Teraz wszystkie cieszà swych
u˝ytkowników, a dla inwestorów, projektantów i wykonaw-
ców sà powodem do dumy.

Konkursowa maszyna ruszy∏a

Pi∏a - Termomodernizacja budynku 
socjalno-biurowego Spó∏ki Wodno-Âciekowa 

„GWDA” Sp. z o.o., ul. Na Leszkowie 4

Spychowo - Modernizacja LeÊnego OÊrodka 
Edukacji Ekologicznej-NadleÊnictwo Spychowo,  

ul. Mazurska 2

B∏onie - Termomodernizacja budynku Przedszkola nr 3
im. J. Brzechwy z oddzia∏ami integracyjnymi

ul. Poniatowskiego 12b

Piastów - Odbudowa 7 - oddzia∏owego 
przedszkola modu∏owego, 

ul. C. God´bskiego 21 - Miasto Piastów

Trzciana, Gmina Âwilcza -
Adaptacja zabytkowego budynku na ˚∏obek 

i Przedszkole Publiczne, Trzciana 193 B

Modernizacja i adaptacja budynku na Trafostacj´
Sztuki  TRAFO w Szczecinie

ul. Âwi´tego Ducha 4 - Gmina Miasto Szczecin
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Aleja NajÊwi´tszej Marii Panny to miejsce, które zna
ka˝dy, kto by∏ w Cz´stochowie. Dzi´ki zakoƒczonej w mi-
nionym roku modernizacji sta∏a si´ ona atrakcyjnà wizy-
tówkà miasta.

Cz´stochowska Aleja NajÊwi´tszej Marii Panny to
miejsce wyjàtkowe. Unikalne w skali europejskiej pod
wzgl´dem architektonicznym. - W Europie jest tylko jedno
czy dwa miejsca, które mogà si´ równaç z naszà Alejà pod
tym wzgl´dem. Tak niepowtarzalnym i charakterystycznym
czyni je osiowy uk∏ad urbanistyczny - t∏umaczy S∏awomir
Stolarski z Urz´du Miasta Cz´stochowy. 

Co oczywiste, Aleja ma te˝ ogromne znaczenie komu-
nikacyjne, z uwagi na to, ˝e to nià pielgrzymi, turyÊci 
i mieszkaƒcy dotrzeç mogà na Jasnà Gór´. - Aleja le˝y na
osi ∏àczàcej klasztor z koÊcio∏em Êwi´tego Zygmunta, w po-
bli˝u którego znajduje si´ historyczny rynek miasta - dodaje
S∏awomir Stolarski.

Po∏o˝enie to, jak równie˝ wzglàd na turystów i piel-
grzymów spowodowa∏y, ˝e Aleja, b´dàca g∏ównà arterià
pielgrzymkowà, znalaz∏a si´ wÊród tych obszarów miasta,
wskazanych w miejskim programie rewitalizacji, które 
w pierwszej kolejnoÊci zosta∏y obj´te pracami moderniza-
cyjnymi. Cz´Êç z nich rozpocz´to ju˝ w 2004 roku, wykonu-
jàc mi´dzy innymi wymian´ nawierzchni najbli˝ej Jasnej
Góry. Zrodzi∏a si´ wówczas koncepcja, ˝e ma to byç
miejsce spotkaƒ i wypoczynku, deptak s∏u˝àcy zarówno
miejscowym, jak i przyjezdnym. 

Drugim etapem prac by∏a rewitalizacja parków jasno-
górskich, które sta∏y si´ ulubionym miejscem odpoczynku
cz´stochowian. - A kiedy powiedzia∏o si´ „a”, nale˝a∏o
pójÊç dalej. StaraliÊmy si´ wi´c o Êrodki na dofinansowanie
dalszych prac i gdy je uzyskaliÊmy zrealizowaliÊmy projekt

pod nazwà „Wzmocnienie znaczenia Centrum Pielgrzym-
kowego poprzez modernizacj´ Alei NajÊwi´tszej Marii
Panny w Cz´stochowie” - mówi S∏awomir Stolarski. Uda∏o
si´ uzyskaç gros Êrodków z funduszy unijnych, bo a˝ 30 mi-
lionów z∏otych, przy ca∏ej wartoÊci projektu – 57 milionów. 
W ramach prac odnowiono nawierzchni´ na odcinku do
placu Daszyƒskiego, zrewitalizowano zieleƒ, wymieniono
oÊwietlenie. Na placu Biegaƒskiego, który znajduje si´ na
modernizowanym odcinku, zrezygnowano z ruchu ko∏o-
wego, tworzàc przestrzeƒ dla miejskich imprez plenerowych
cieszàcych si´ du˝ym zainteresowaniem cz´stochowian.
WczeÊniej w Cz´stochowie nie by∏o takiego miejsca, bo his-
toryczny stary rynek jest zbyt ciasny. 

- W planach mamy teraz modernizacj´ tego histo-
rycznego rynku, miejsca, na którym od wieków Êrednich do
XIX wieku funkcjonowa∏ prawdopodobnie dawny ratusz
miejski – dodaje S∏awomir Stolarski. - Na ten rok nie mamy
zbyt wielkich Êrodków, ale chcemy by to w∏aÊnie tutaj 
w sezonie letnim powsta∏ teatr  rzeêb Jerzego K´dziory, który
s∏ynie jako autor prac wiszàcych na linach. Odnowienie
starego rynku b´dzie nast´pnym krokiem rewitalizacji mias-
ta co jest istotne równie˝ z powodu bliskiego sàsiedztwa
koÊcio∏a Êwi´tego Zygmunta, który zosta∏ odnowiony dzi´ki
Êrodkom unijnym pozyskanym przez parafi´. Gdy dojdziemy
do tego miejsca z modernizacjà b´dziemy mogli po-
wiedzieç, ˝e spory fragment centrum miasta odzyska∏
dawny blask.

Wizytówka wypi´knia∏a 

Modernizacja Alei
NajÊwi´tszej Maryi Panny

Inwestor: 
Urzàd Miasta Cz´stochowa

CZ¢STOCHOWA
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Czy Êciana frontowa budynku mo˝e staç, choç za nià
jest jedynie g∏´boki, czterometrowy dó∏? Mo˝e, czego
dowiod∏y prace na sopockim Monciaku.

Stare kina znikajà z polskiego krajobrazu, w ich miejscu
pojawiajà si´ sklepy bàdê banki. Czasem taka zmiana nie
wymaga wielkiego remontu, czasem jednak niezb´dna jest
przebudowa, którà od budowy nowego obiektu ró˝ni to, ˝e
wymaga najpierw rozbiórki wielu elementów starego
budynku, do tego jest dro˝sza, bardziej skomplikowana
i wymaga zdecydowanie wi´kszej wiedzy in˝ynierskiej. Tak
w∏aÊnie by∏o w Sopocie, gdzie stare kino postanowiono
przekszta∏ciç w nowoczesny Dom Handlowy Polonia. 

Przygotowanie dokumentacji i uzgodnieƒ, a potem
prace budowlane komplikowa∏o tu szereg ró˝nych kwestii.
Po pierwsze nie wolno by∏o naruszyç Êciany frontowej
obiektu - nale˝a∏o jà oczyÊciç z nagromadzonych przez
dziesi´ciolecia kolejnych warstw tynku i farby, wzmocniç 
i przywróciç wyglàd z czasów, gdy budynek powsta∏, 
a wi´c z poczàtku XX wieku. 

Drugà rzeczà, którà trzeba by∏o uwzgl´dniç w przygoto-
waniu do prac by∏ fakt, ˝e poza wspomnianà Êcianà fron-
towà ze starego budynku nie mia∏ pozostaç ˝aden inny
fragment. Rozebrano nie tylko wszelkie inne Êciany i stropy,
ale nawet fundamenty. - Frontowa Êciana musia∏a wi´c staç 
w powietrzu, nie podtrzymywana przez ˝adne inne Êciany,
jedynie przez specjalny ruszt, który mia∏ stanowiç dla niej
przeciwwag´. Sam ten ruszt wa˝y∏ 50 ton, a balast zgro-
madzony w wykopie powsta∏ym zaraz za tà Êcianà - kolejne
100 ton. Ta konstrukcja mia∏a za zadanie przeciwwa˝yç
napór wiatru na Êcian´ - t∏umaczy Mariusz Kurkowski
kierownik budowy z firmy Erbud S.A., która by∏a wykonawcà
prac. 

Trzeci problem bezpoÊrednio zwiàzany by∏ z lokalizacjà
budowy. A by∏a to typowa plomba, którà ogranicza∏y 
z trzech stron Êciany sàsiednich budynków. Âciany, które
nale˝a∏o zabezpieczyç, by pozbawione dotychczasowej
dodatkowej podpory w niekontrolowany sposób nie zosta∏y
os∏abione, nie zacz´∏y osiadaç. Ciasnota ta powodowa∏a
równie˝, ˝e nie by∏o tu mowy o ˝adnym zapleczu budowy;
wszelkie materia∏y dost´pne by∏y wi´c jedynie wprost 
z samochodu. Trzeba je by∏o dowoziç na bie˝àco, w odpo-
wiedniej iloÊci i we w∏aÊciwym czasie, do tego z uwzgl´d-
nieniem faktu, ˝e samochód ci´˝arowy nie móg∏ staç
ca∏ymi godzinami i dniami w centrum Sopotu, przy tak ruch-
liwej ulicy jak ulica Bohaterów Monte Cassino. - MieliÊmy
wi´c ograniczony czas na dostawy ka˝dego dnia,
musieliÊmy zmieÊciç si´ w dwóch - trzech godzinach, a sa-
mo postawienie dêwigu wymaga∏o ka˝dorazowo czterdzi-
estu minut - podkreÊla Mariusz Kurkowski. - Ju˝ dojazd
ogromnej ci´˝arówki w to miejsce stanowi∏ wielkie
wyzwanie, bo prosz´ sobie wyobraziç, jak takie auto
manewruje na ciasnych ulicach, w ruchu miejskim. 

Zabezpieczenie Êciany frontowej, wzmocnienie Êcian
sàsiednich budynków, rozbiórka starych Êcian i stropów,
wreszcie usuni´cie fundamentów, a tak˝e wylanie nowych
trwa∏o pó∏ roku. Praco - i czasoch∏onne by∏y te˝ prace nad
samà Êcianà frontowà, wszystko tu musia∏o byç bowiem 
w zgodzie z zaleceniami konserwatora zabytków. - Od-
twarzaliÊmy wszystkie dawne zdobienia i gzymsy i to nie 
z plastiku, gipsu czy styropianu, jak to si´ najcz´Êciej teraz
robi, ale w taki sposób, jak wykonywali je fachowcy sto lat
temu. Oczyszczanie Êciany pozwoli∏o te˝ ods∏oniç Êlad 

- pamiàtk´ po kierowniku budowy z XX wieku, analizy
starych materia∏ów przynios∏y zaskakujàcà informacj´, ˝e
elewacja budynku by∏a pierwotnie w kolorze czerwon-
awym, zmieniono wi´c plany i postanowiono odtworzyç
ten odcieƒ, zamiast ˝ó∏tego, jak przyj´to w projekcie. 

Efektem przeprowadzonych prac trudno si´ jednak nie
chwaliç, bo nie ka˝da firma w Polsce, by∏aby w stanie
przeprowadziç inwestycj´ tak skomplikowanà, wymaga-
jàcà du˝ej wiedzy in˝ynierskiej i w tak niekorzystnych
warunkach lokalnych w zak∏adanym terminie i praktycznie
bez ˝adnych niespodzianek. 

- Na szcz´Êcie w∏aÊciciele starych budynków coraz
cz´Êciej doceniajà ich wartoÊç kulturowà i chcà ocaliç je,
nawet jeÊli wymaga to wysokich nak∏adów - podsumowuje
Mariusz Kurkowski.

Ocaliç dawne pi´kno 

Adaptacja dawnego kina 
na Dom Handlowy Polonia

Wykonawca: 
Erbud SA

SOPOT
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Plac handlowy w centrum miasta wcale nie musi
szpeciç. Przekonaç si´ o tym mo˝na dzi´ki inwestycji, którà
przeprowadzono w Tarnowie.

Plac handlowy Burek od lat by∏ solà w oku mieszkaƒców
Tarnowa. Brzydki, zaniedbany i nie spe∏niajàcy wymogów
dzisiejszych czasów, szpeci∏ centrum miasta. - Zmodernizo-
wano go na prze∏omie lat osiemdziesiàtych i dziewi´çdzie-
siàtych ubieg∏ego wieku, ale tamte inwestycje nie mieszczà
si´ ju˝ w naszych dzisiejszych oczekiwaniach - mówi
Wojciech Zo∏a z firmy Targowiska Miejskie Gminy Miasta
Tarnowa. - Na wybrukowanym placu pobudowano drew-
niane pawilony, ustawiono metalowe, kryte blachà sto∏y,
ale ca∏oÊç by∏a brzydka, niewygodna i do tego z czasem,
co oczywiste, wyposa˝enie to uleg∏o zniszczeniu.

Co stanowi∏o dodatkowy impuls do zmiany, to fakt, ˝e
targowisko usytuowane jest tu˝ obok starówki miejskiej, przy
ulicy Józefa Bema, która nieprzypadkowo nosi to imi´ 
- w domu przy tej ulicy urodzi∏ si´ nasz s∏ynny genera∏, jest to
wi´c miejsce le˝àce na trasie turystycznej, ch´tnie
odwiedzane przez zwiedzajàcych. Tym bardziej rewitaliza-
cja placu by∏a konieczna.

Niestety, przez d∏ugi czas trwa∏y targi, co i jak zrobiç. 
- Pojawia∏y si´ ró˝ne koncepcje, proponowano zarówno
przeniesienie handlu w inne miejsce, jak i  pobudowanie
zamkni´tej hali targowej - t∏umaczy Wojciech Zo∏a. - Kupcy
zawiàzali natomiast komitet spo∏eczny, który postawi∏ sobie
za cel utrzymanie handlu w tym miejscu, na otwartym po-
wietrzu, a wi´c tak, jak by∏o do tej pory. Dodatkowe utrud-
nienie stanowi∏ fakt, ˝e plac le˝y w strefie nadzoru konser-
watorskiego, wszystkie zmiany nale˝a∏o uzgadniaç z konser-
watorem zabytków.

Ca∏e lata trwa∏y wi´c dyskusje i spory, w koƒcu
znaleziono jednak rozwiàzanie. Ustalono, ˝e plac zostanie
ca∏kowicie zrewitalizowany. - Wyburzono wi´c wszystkie
dotychczasowe pawilony i rozpocz´to prace od budowy
kolektora wód opadowych, który zbiera dziÊ opady z ca-
∏ego placu, a w przysz∏oÊci zostanie pod∏àczony do ca∏ego
systemu odbioru wód opadowych ze starówki - dodaje

Wojciech Zo∏a. - Nast´pnie wykonano nowà nawierzchni´
i postawiono nowe pawilony, 27 spo˝ywczych i 15 kwia-
towych, a mi´dzy nimi sto∏y przykryte przeszkolonym
dachem, w kszta∏cie skrzyde∏ jaskó∏ki, która jest symbolem
Tarnowa. Zadaszono 80 sto∏ów, o ∏àcznej d∏ugoÊci oko∏o
200 metrów bie˝àcych. Zadaszenie o powierzchni 620 m2

wykonano z wykorzystaniem takich materia∏ów, które latem
b´dà chroniç zarówno kupców, jak i kupujàcych przed
upa∏em, a w s∏otne dni przed deszczem. Dodatkowo wyko-
nano te˝ kanalizacj´. 

Od strony pó∏nocnej utworzono te˝ niewielki skwer, na
którym ju˝ wkrótce, bo w czerwcu, stanie kolejna atrakcja 
- b´dzie to postaç kataryniarza, który krà˝y∏ kiedyÊ po
uliczkach miasta. Gdy podejdzie si´ do niego, katarynka
b´dzie gra∏a. Zrewitalizowano te˝ nawierzchnie ulic otacza-
jàcych plac.

W efekcie ca∏kowicie odnowiono spory teren w samym
centrum miasta, przylegajàcy do starówki, a wi´c b´dàcy
jednà z wizytówek Tarnowa. Przyst´pujàc do konkursu
Modernizacja Roku inwestycji tej nadano dodatkowe zna-
czenie; gospodarze innych miast, równie˝ borykajàcy si´ 
z targowiskami w samym ich centrum, zobaczyç b´dà
mogli dzi´ki temu, jak mo˝na rozwiàzaç problem, który
wydaje si´ byç mo˝e nierozwiàzywalny.

Burek z jaskó∏kà i kataryniarzem

Modernizacja placu 
handlowego Burek

Inwestor: 
Targowiska Miejskie Gminy

Miasta Tarnów 

TARNÓW
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LeÊniczówka GoÊciniec w Lasach Parczewskich na tere-
nie gminy D´bowa K∏oda wybudowana zosta∏a w 1910
roku, ma wi´c ogromnà wartoÊç historycznà. Dlatego jej
modernizacja koncentrowa∏a si´ w du˝ej mierze na przy-
wróceniu jej pierwotnego kszta∏tu i pi´kna.

Pierwsze wzmianki o prowadzeniu w okolicy Parczewa
na Lubelszczyênie planowej gospodarki leÊnej si´gajà 1815
roku kiedy wieÊ Makoszka sta∏a si´ siedzibà administracji
lasów rzàdowych PodleÊnictwa Parczew. Ju˝ 10 grudnia
1918 roku, czyli dos∏ownie miesiàc po odzyskaniu przez
Polsk´ wolnoÊci po I wojnie Êwiatowej, w Makoszce zaczà∏
urz´dowanie pierwszy polski nadleÊniczy, Franciszek
Demidecki - LeÊnicy pracowali tu wi´c bez wzgl´du na sytu-
acj´ kraju, tak˝e w czasie wojen. I to w∏aÊnie wtedy, 
w 1944 roku zosta∏a spalona jedna z leÊniczówek. Wówczas
funkcj´ jakà pe∏ni∏a nadano starej, zbudowanej w 1910
roku gajówce w Makoszce. I tak obiekt ten spe∏nia jà do
dzisiaj - mówi Miros∏aw Potapiuk, nadleÊniczy NadleÊnictwa
Parczew. 

Czas i lata intensywnego u˝ytkowania spowodowa∏y, ˝e
leÊniczówce nale˝a∏a si´ modernizacja z prawdziwego
zdarzenia. - Architektonicznie leÊniczówka zbudowana
zosta∏a nieco w stylu góralskim, widaç ówczesny nad-
leÊniczy mia∏ takie ciàgoty, postanowiliÊmy wi´c zachowaç
ten styl - wyjaÊnia Miros∏aw Potapiuk. - Wszystkie budynki
leÊnictwa, tak˝e odnowione wczeÊniej obiekty gospodar-
cze, pozosta∏y drewniane, kryte gontem. Wn´trze te˝
staraliÊmy si´ zachowaç w jak najwi´kszym stopniu,
pozostawiliÊmy na przyk∏ad drewniane sufity nawet 
w ∏azience. PozostawiliÊmy te˝ okiennice, obramowania
wokó∏ drzwi, wszelkie zabytkowe drewniane akcenty, tak˝e
piec chlebowy w kuchni. StaraliÊmy si´ wi´c przywróciç
leÊniczówce jej pierwotny charakter, by podkreÊliç jej
wartoÊç historycznà. Ten pietyzm by∏ w jakimÊ stopniu
skutkiem niezadowolenia z wykonanej w przesz∏oÊci mod-
ernizacji innej cennej leÊniczówki, w Pohulance, która obiek-
towi bardziej zaszkodzi∏a ni˝ pomog∏a, a której skutki b´dzie
trzeba z czasem usunàç, by i ona odzyska∏a stary blask. 

Historia odcisn´∏a swe pi´tno i na innej inwestycji
NadleÊnictwa Parczew - na budowie Êcie˝ki dydaktycznej
biegnàcej nieopodal GoÊciƒca. - NiegdyÊ bieg∏ tutaj szlak
królewski Wilno - Kraków - wyjaÊnia Miros∏aw Protapiuk. 
- Mi´dzy Parczewem a Ostrowem Lubelskim w Êrodku Lasów
Parczewskich p∏ynie rzeka Bobrówka, wzd∏u˝ której dzia∏a∏y
trzy m∏yny wodne i tartak, a tak˝e karczma i wspomniana,
spalona leÊniczówka. Przy jednym z m∏ynów by∏ jeszcze
staw. Wszystko to w czasach pgr-ów znik∏o, zosta∏o roze-
brane i zniszczone. Zawsze mnie korci∏o, by obiekty te

odbudowaç. Kilka lat temu uda∏o nam si´ odtworzyç staw
m∏yƒski i pojawi∏a si´ wówczas idea, by wokó∏ niego zbu-
dowaç Êcie˝k´ edukacyjnà, by spiàç nià miejsca, w których
sta∏y m∏yn GoÊciniec i Kozyra. W ubieg∏ym roku uda∏o si´
zrealizowaç to marzenie. Powsta∏y wiaty, k∏adki, mostki 
i punkty widokowe. W sumie Êcie˝ka ma trzy i pó∏ kilometra
d∏ugoÊci, z czego k∏adki nad podmok∏ymi terenami - kilo-
metr i dwieÊcie metrów. Na tej trasie jest mi´dzy innymi
miejsce, w którym sta∏a spalona leÊniczówka, a w której 
w 1944 roku stacjonowa∏o dowództwo 27 Wo∏yƒskiej Dywizji
Piechoty AK. Obok przyrodniczych sà tu wi´c liczne histo-
ryczne akcenty. Âcie˝k´ t´ równie˝ zg∏osiliÊmy do konkursu
Modernizacja Roku.

I nie jest to wcale pierwsza przygoda NadleÊnictwa
Parczew z konkursem. W 2010 roku uzyska∏o ono wyró˝nie-
nie za modernizacj´ biura nadleÊnictwa. - To by∏a dla mnie
bardzo wa˝na nagroda - nie ukrywa Miros∏aw Protapiuk. 
- Wystrój leÊnictw i nadleÊnictw zawsze kojarzy si´ z zielenià,
tymczasem ja wymyÊli∏em coÊ innego, odcienie szaroÊci 
i be˝u, a do tego ostre czerwone, fioletowe lub zielone
akcenty w ró˝nych pomieszczeniach. Spotka∏o si´ to z kry-
tykà cz´Êci osób oglàdajàcych nowe wn´trza, bo, ich
zdaniem, w gabinecie nadleÊniczego nie powinien na
przyk∏ad wisieç ogromny obraz przedstawiajàcy czerwone
maki. Pozytywna ocena konkursowego jury, osób, które
znajà si´ na architekturze, które odwiedzajà setki ró˝nych
obiektów, by∏a wi´c potwierdzeniem, ˝e id´ w dobrà
stron´. 

Gdzie przyroda przeplata si´ z historià

Modernizacja budynku
mieszkalnego LeÊniczówka

GoÊciniec

Inwestor: NadleÊnictwo Parczew 
z siedzibà w Sosnowicy

D¢BOWA K¸ODA

Miros∏aw Potapiuk,
nadleÊniczy NadleÊnictwa
Parczew
- Pozytywna ocena 
konkursowego jury, 
osób, które znajà si´ 
na architekturze, 
jest potwierdzeniem, 
˝e idziemy 
w dobrà stron´.
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W starej ∏ódzkiej farbiarni mieszczà si´ dziÊ biura.
Modernizacja, którà tu przeprowadzono, choç mia∏a na
celu mi´dzy innymi popraw´ warunków pracy, to jed-
noczeÊnie uwypukli∏a postindustrialny charakter obiektu. 

Najpierw, mniej wi´cej od 1896 roku, w ¸odzi przy
dzisiejszej ulicy Gdaƒskiej 132 rozpocz´∏a dzia∏alnoÊç far-
biarnia we∏ny Oskara Stadtlandera. KilkanaÊcie lat póêniej,
do rozbudowanego w mi´dzyczasie obiektu, przeniesiono
fabryk´ wyrobów we∏nianych Maksymiliana Schiffera. 
W okresie mi´dzywojennym w cz´Êci hal produkcyjnych
znajdowa∏a si´ tkalnia jedwabiu H.Gordina i S-ka. Dwa-
dzieÊcia lat temu obiekt adaptowano na cele biurowe.
Niedawno, ten sam budynek, dziÊ w∏asnoÊç UNIQA
Towarzystwa Ubezpieczeƒ S.A., ponownie zmodernizowa-
no. Tym razem jednak w taki sposób, by przypomnieç o his-
torii tego miejsca, wyeksponowaç starà ceg∏´ oddajàcà
przemys∏owego ducha budynku.

Ambitny plan, by przywróciç budynkowi dawny blask 
i nawiàzaç do jego w∏ókienniczych dziejów, wymaga∏
wielkiego wysi∏ku, starannoÊci, drobiazgowych przygoto-
waƒ. Wszystko to by∏o niezb´dne na przyk∏ad wówczas,
gdy przystàpiono do rewitalizacji ceglanej elewacji. - Pole-
ga∏a ona na usuni´ciu mechanicznych zabrudzeƒ z ceg∏y,
usuni´ciu z murów pop´kanych i uszkodzonych cegie∏,
wyci´ciu starych spoin na g∏´bokoÊç pó∏tora centymetra -
wylicza Marzena Tr´bacz, dyrektor Departamentu Admi-nis-
tracji w UNIQA, odpowiedzialna za remont. - W miejscach,
gdzie usuni´to uszkodzone ceg∏y wykonano przemurowa-
nia z ceg∏y wykonanej na zamówienie, zgodnej z gra-
maturà, wymiarami i kolorystykà usuwanej ceg∏y.
Przemurowano zewn´trzne ceglane parapety i attyk´,
skuto klinkierowe p∏ytki na cokole. Zabezpieczono mury
Êrodkiem do hydrofobizacji.

Wewnàtrz budynku zdemontowano wszystkie pod-
wieszane stropy kasetonowe, rozebrano systemowe Êcianki
dzia∏owe i zdemontowano p∏yty, stanowiàce ok∏adziny
Êcienne. Ods∏oni´to staliwne s∏upy wewnàtrz budynku wraz
ze stalowymi podciàgami, oczyszczono je i zabezpieczono.
JednoczeÊnie unowoczeÊniono te˝ systemy wentylacyjny,
klimatyzacyjny i grzewczy, wymieniajàc stare urzàdzenia na
nowoczesne, wykonano nowà instalacj´ elektrycznà i kom-
puterowà, cz´Êç oÊwietlenia wymieniono na energo-
oszcz´dne LED.

W zamian usuni´tych Êcianek dzia∏owych ustawiono szk-
lane Êciany dzielàce pomieszczenia biurowe w systemie
open space – wydzielono w ten sposób takie pomiesz-
czenia, jak gabinety dyrektorów, pokoje rozmów czy salki
Êniadaniowe. JednoczeÊnie nad stanowiskami pracy
powieszono elementy poch∏aniajàce dêwi´k. 

Na ka˝dym pi´trze wyeksponowano fragmenty wew-
n´trznych wàtków murowych Êcian oraz fragmenty sklepieƒ
stalowo-ceglanych. W piwnicy wyeksponowano zdemon-
towane elementy starej instalacji wodnej.

Wykonano te˝ nowoczesne zabezpieczenia przeciw-
po˝arowe - zainstalowano mi´dzy innymi nowe oÊwietlenie
ewakuacyjne, instalacj´ sygnalizacji po˝aru, przeciw-
po˝arowy wy∏àcznik pràdu i drzwi przeciwpo˝arowe
sterowane z systemu sygnalizacji po˝aru.

- Modernizacja budynku mia∏a na celu wyekspono-
wanie postindustrialnego i zabytkowego charakteru obiek-
tu, zwi´kszenie liczby stanowisk pracy i poprawienie wa-
runków pracy - dodaje Marzena Tr´bacz. - Swoim
dzia∏aniem wpisaliÊmy si´ te˝ w nieformalnie w ∏ódzki pro-
gram „Mia100 kamienic”, którego celem jest odrestau-
rowanie cennych budynków z XIX i  XX wieku.

Nowoczesne biura w farbiarni

Modernizacja budynku
Centrali UNIQA Towarzystwo

Ubezpieczeƒ S.A.
Inwestor: UNIQA Towarzystwo

Ubezpieczeƒ SA

¸ÓDè
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Chleb na zakwasie, nabia∏ z koziego mleka, nie
podsypywane chemià owoce i warzywa. W Dywitach
u∏atwiono kontakt kupujàcym i producentom, przekszta∏-
cajàc starà stodo∏´ na „Mój Rynek”.

Takie miejsce by∏o tu bardzo potrzebne, bo Dywity to
wieÊ oddalona od Olsztyna raptem o 5 kilometrów. Mieszka
tu wi´c mnóstwo osób pochodzàcych z miasta, nie upra-
wiajàcych w∏asnych ogródków, a chcàcych ˝yç i od˝y-
wiaç si´ zdrowo. Stàd ich zainteresowanie produktami
bezpoÊrednio od rolników, najwy˝szej jakoÊci. 

Tak zrodzi∏ si´ pomys∏ utworzenia targowiska, na którym
miejscowi wytwórcy mogliby oferowaç klientom swe pro-
duktu. Gdy zastanawiano si´ nad jego lokalizacjà, ktoÊ
zaproponowa∏ starà, chylàcà si´ ku ruinie stodo∏´ nale˝àcà
do tutejszej parafii. Obiekt wpisany na list´ konserwatora, 
a wi´c obj´ty jego ochronà ze wzgl´du na to, ˝e zosta∏ zbu-
dowany w tradycyjnym warmiƒskim stylu. 

Po uzyskaniu zgody parafii na wydzier˝awienie stodo∏y,
pozosta∏o ju˝ tylko czekaç na odpowiedni konkurs
Warmiƒsko-Mazurskiego Urz´du Marsza∏kowskiego, w ra-
mach którego mo˝na by∏o pozyskaç Êrodki na realizacj´
inwestycji. Gdy ten moment nadszed∏, nie zaprzepaszczono
szansy. Przygotowano wniosek, który przekona∏ decyden-
tów. W ten sposób znalaz∏y si´ pieniàdze na uratowanie
zabytkowego obiektu, na nadanie mu nowego oblicza 
i jednoczeÊnie stworzenia tak oczekiwanego przez miesz-
kaƒców targowiska. 

Do prac przystàpiono wiosnà 2013 roku, ukoƒczono je
po kilku miesiàcach, jesienià. Zadanie nie by∏o ∏atwe, jego
realizacj´ poprzedzi∏, oczywiÊcie, szczegó∏owy projekt
architektoniczny. Ze wzgl´du na charakter obiektu przyj´to,
˝e zostanie odtworzony w jak najwi´kszym stopniu z pier-
wotnych materia∏ów; Êciany z tych samych desek, dach 
z tych samych dachówek. Nie wszystko uda∏o si´ zreali-
zowaç zgodnie z planem, bo cz´Êç desek, po oczyszczeniu
i konserwacji nie nadawa∏a si´ do ponownego u˝ycia,
zastàpiono je nowymi, specjalnie jednak postarzonymi, by
nie wyró˝nia∏y si´ na tle autentycznych desek. Na jeszcze
wi´kszy problem natkni´to si´ przy modernizacji dachu. 
- Dachówki z niego zdj´te rozpada∏y si´ w d∏oniach, oka-
za∏o si´, ˝e nie jesteÊmy w stanie sprostaç wymogom kon-
serwatora, który pierwotnie zgodzi∏ si´ jedynie na wymian´
maksymalnie dwudziestu procent dachówek - wspomina
Iwona Baka z Urz´du Gminy w Dywitach. - Trzeba by∏o
wymieniç wszystkie, ale oczywiÊcie zgodnie z zaleceniem
konserwatora, si´gn´liÊmy do dachówki okreÊlonego typu i
koloru. Zachowana wi´c zosta∏a bry∏a obiektu, jego trady-
cyjny warmiƒski styl, dodane zosta∏y jedynie nowe, przeszk-
lone wejÊcia. Co, oczywiste, wi´ksze zmiany zasz∏y
wewnàtrz budynku, wymaga∏a tego zmiana charakteru
obiektu. Powsta∏y tu wi´c boksy dla sprzedawców,
wyposa˝one w lady i rega∏y. Przyby∏o i inne wyposa˝enie
przydatne kupcom i kupujàcym, w tym oÊwietlenie.

Targowisko ruszy∏o w najlepszym momencie, bo jesienià,

szybko okaza∏o si´, ˝e mieszkaƒcom i producentom bardzo
przypad∏o do gustu. I nie ma si´ co dziwiç, bo sta∏ymi
dostawcami sà tu producenci takich rarytasów jak chleb
wypiekany na zakwasie, jogurty, mas∏o czy ser pod-
puszczkowy z mleka kóz, naturalne w´dliny, w których nie
ma konserwantów... Gros jest te˝ rolników z warzywami 
i owocami z ekologicznych upraw, wyros∏ych na pobliskich
polach i w sàsiedzkich sadach. Kupiç mo˝na tu te˝ miód
prosto z pasieki, jajka wprost z fermy. Przed Êwi´tami swe
wyroby ch´tnie prezentujà tu i sprzedajà wytwórcy
r´kodzie∏a artystycznego.

Dlaczego Dywity zg∏osi∏y swà inwestycj´ do konkursu
Modernizacja Roku? - ChcieliÊmy pokazaç, ˝e nawet ze
zniszczonego obiektu mo˝na uczyniç budynek funkcjonalny
i zarazem po˝yteczny. Miejsce, w którym ludzie ch´tnie
bywajà i które mimo swojego wieku, mo˝e im doskonale
s∏u˝yç - dodaje Iwona Baka. 

Nowe oblicze stodo∏y

Modernizacji i adaptacja 
stodo∏y na potrzeby targowiska

„Mój Rynek”

Inwestor: 
Gmina Dywity

DYWITY 

ko∏o Olsztyna



12•romdom

W gminnym obiekcie kulturalno-edukacyjnym w M´-
cince wszystko zosta∏o unowoczeÊnione za sprawà prze-
prowadzonej w ubieg∏ym roku modernizacji.

-  Budynek ten kryje histori´ gminy M´cinka. Od 1945
roku pe∏ni∏ funkcj´ Êwietlicy, w której to ówczeÊni
mieszkaƒcy M´cinki, g∏ównie m∏odzie˝, tworzyli i rozwijali
przedsi´wzi´cia kulturalne. W 1964 roku powsta∏ Klub
RUCHU zajmujàcy si´ handlem oraz dzia∏alnoÊcià kultural-
nà, a w 1976 roku powo∏ano GOK, czyli Gminny OÊrodek
Kultury. W 1998 roku z powodu trudnej sytuacji finansowej
gminy M´cinka i bardzo z∏ego stanu technicznego
budynku zagra˝ajàcemu bezpieczeƒstwu ludnoÊci podj´to
decyzj´ o zamkni´ciu placówki – wyjaÊnia Zbigniew
Przychodzeƒ, wójt gminy M´cinka.

Jednak˝e ˝ycie spo∏eczno – kulturowe przez ostatnie 14
lat odradza∏o si´ niczym Feniks z popio∏ów i obecnie dzia∏a
tu: pi´ç zespo∏ów folklorystycznych, zespó∏ stra˝acki, dwie
schole przyparafialne, powstaje równie˝ kabaret. ˚yciem
kulturalnym zajmujà si´ równie˝ cztery ochotnicze stra˝e
po˝arne i cztery stowarzyszenia na rzecz rozwoju wsi, szko∏y
i parafie.

To w∏aÊnie z uwagi na tak silnà determinacj´ spo-
∏ecznoÊci lokalnej, chcàc doceniç wysi∏ek i trud wymie-
nionych grup, wójt i rada gminy podj´li decyzj´ (pomimo
równie˝ ówczeÊnie trudnej sytuacji finansowej gminy) 
o koniecznoÊci utworzenia odpowiednich warunków do
rozwoju zespo∏om, stowarzyszeniom i innym zaintereso-
wanym podmiotom, odpowiednich warunków i godnego
standardu do prezentowania dorobku i twórczoÊci dla
spo∏ecznoÊci lokalnej.  

I tak oto w 2008 roku rozpocz´to prace nad remontem
obecnego obiektu.

Dzi´ki pozyskaniu Êrodków finansowych ze êróde∏
zewn´trznych mo˝liwa by∏a termomodernizacja obiektu.
Wymieniono stolark´ okiennà i drzwiowà, zamontowano
nowoczesnà instalacj´ grzewczà. Wymieniono tak˝e dach.
- JednoczeÊnie zainstalowano pomp´ ciep∏a, która nadaje
dodatkowy, ekologiczny wymiar naszej inwestycji - mówi
Arleta Gregulska-Oksiƒska z urz´du gminy. 

W starym - nowym budynku powsta∏a du˝a sala wi-
dowiskowa z nowoczesnym sprz´tem nag∏oÊnieniowym,
oÊwietleniowym i konferencyjnym, która pomieÊciç mo˝na
120 osób. Obok sà profesjonalne zaplecza organizacyjne,
pokoje goÊcinne z ∏azienkami, socjalne i gospodarcze,
tak˝e szatnia dla widzów i salka szkoleniowa z zapleczem
kuchennym. Nowoczesne wyposa˝enie sali widowiskowej
umo˝liwia organizacj´ kina w M´cince. - Podj´liÊmy
wspó∏prac´ z Krajowà Izbà Gospodarczà i bierzemy udzia∏

w inicjatywie „Kino za Rogiem”. Nasze kino jest pierwszym
stworzonym w ramach tego projektu na Dolnym Âlàsku 
- dodaje Arleta Gregulska-Oksiƒska. Dla wyjaÊnienia do-
dajmy, ˝e inicjatywa „Kino za Rogiem” s∏u˝yç ma utworze-
niu sieci tanich sal kinowych, których repertuar uk∏adany
jest na ˝yczenie widzów, w których bilety sà tanie, bo kina
zajmujà salki przy bibliotekach, kawiarniach czy tak jak 
w M´cinie - obiektach gminnych. Warunek - muszà mieÊ-
ciç od 20 do 60 widzów.
- CzuliÊmy si´ bardzo usatysfakcjonowani, gdy kontrolerzy 
z Urz´du Marsza∏kowskiego Województwa DolnoÊlàskiego,
oglàdajàc naszà sal´ stwierdzili, ˝e wiele ju˝ tego typu
obiektów oglàdali, ale tak profesjonalnie wyposa˝onej sali
jeszcze nie oraz ˝e ˝adna nie wywar∏a na nich dotàd
takiego wra˝enia - dodaje Zbigniew Przychodzeƒ.

I podkreÊla, ˝e gmina stara si´ iÊç z duchem czasu. 
- Wchodzimy wi´c na wy˝szà pó∏k´ atrakcji kulturowych dla
mieszkaƒców i oferujemy rozrywki na dzisiejszà miar´.
Oprócz wydarzeƒ artystycznych odbywajà si´ tu równie˝
imprezy edukacyjne i szkoleniowe. Nowy obiekt dzia∏a ju˝
od lutego 2013 roku, zdà˝y∏o si´ wi´c w tym nowym wn´trzu
odbyç ju˝ bardzo wiele ró˝nych imprez.

Kino z duchem czasu

Modernizacja 
gminnego obiektu 

kulturalno-edukacyjnego
Inwestor: 

Gmina M´cinka

M¢CINKA

Zbigniew Przechodzieƒ,
wójt gminy M´cinka

- ByliÊmy bardzo 
usatysfakcjonowani, 
gdy kontrolerzy z urz´du
marsza∏kowskiego
stwierdzili, ˝e wiele 
ju˝ tego typu obiektów
oglàdali, ale tak 
profesjonalnie
wyposa˝onej sali
jeszcze nie.
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W Zawadzie, stary, rozpadajàcy si´ drewniany mostek
zastàpi∏a nowoczesna konstrukcja. W ostatnim niemal
momencie, bo w innym przypadku wkrótce trzeba by
przepraw´ po prostu zamknàç.

Droga powiatowa Bochnia - Zawada ma dla miesz-
kaƒców wielkie znaczenie komunikacyjne. ¸àczy Bochni´ 
z terenami po∏udniowo - zachodnimi powiatu, jest najkrót-
szà trasà prowadzàcà do gminy ¸apanów, na terenie której
jest g´sta sieç drogowa.

Drog´ Bochnia - Zawada ka˝dego dnia przemierza wi´c
wielu mieszkaƒców pobliskich miejscowoÊci, w drodze do
pracy lub do szko∏y. Jadà do Bochni, bo jest to w pobli˝u
jedyny oÊrodek oferujàcy szereg miejsc pracy.

Tym wi´kszy problem stanowi∏ mostek w Zawadzie. Co
prawda, zbudowany na stalowych dêwigarach, ale z za-
padajàcymi si´ przyczó∏kami, z przeÊwitem mi´dzy kon-
strukcjà noÊnà a wodà. - Pozosta∏e elementy mostu by∏y
drewniane, stare, wymagajàce corocznych modernizacji,
ale pomimo ich przeprowadzania, most by∏ w bardzo z∏ym
stanie technicznym - mówi Bogdan Sarapata, zast´pca
dyrektora PZD w Bochni. - Do tego zalewany by∏ za ka˝dym
razem, gdy wzbiera∏y pod nim wody. Wówczas mostek
stawa∏ si´ w ogóle nieprzejezdny, trzeba wi´c by∏o korzys-
taç z objazdu wyd∏u˝ajàcego podró˝ o osiem - dziesi´ç
kilometrów. Na sta∏e z objazdów korzystaç musia∏y auta o
masie przekraczajàcej trzy i pó∏ tony, bo im od dawna nie
wolno by∏o przeje˝d˝aç przez mostek. Wkrótce, ze wzgl´du
na swój stan, mostek pewnie w ogóle zosta∏by zamkni´ty
dla ruchu ko∏owego.

Budowa nowego mostu od dawna by∏a wi´c bardzo
pilna, tak pilna, ˝e ju˝ w 2011 roku gotowy by∏ projekt nowej
przeprawy. Problemem by∏y jednak pieniàdze, ale gdy je
uzyskano - z Ministerstwa Rozwoju i Infrastruktury 50 procent
kosztów, drugà po∏ow´ kosztów budowy pokry∏ powiat
bocheƒski - prace od razu ruszy∏y pe∏nà parà. 

Nowy most ma zupe∏nie innà konstrukcj´ od swojego
poprzednika. Jest to most typu turbosider, którego kon-
strukcja noÊna wykonana jest z blachy falistej w kszta∏cie
elipsoidalnej rury. - Czyni ona z mostu du˝y przepust - doda-
je Bogdan Sarapata. - Zaletà takiej konstrukcji jest przede
wszystkim czas budowy. Przyspieszy∏a ona realizacj´ zada-
nia o trzy miesiàce i umo˝liwi∏a wykorzystanie ministerialnej
subwencji. GdybyÊmy chcieli postawiç w Zawadzie bardziej

tradycyjnà przepraw´ jej budowa trwa∏aby pewnie nie trzy,
ale szeÊç miesi´cy, a to oznacza∏oby, ˝e nie zmieÊcilibyÊmy
si´ w czasie wyznaczonym przez ministerstwo infrastruktury,
a tym samym nie moglibyÊmy skorzystaç z jego dotacji. 

Prace w Zawadzie rozpocz´to od ca∏kowitego rozebra-
nia starego mostu i usuni´cia wszystkich jego elementów.
Oczyszczony zosta∏ te˝ teren sàsiadujàcy z mostem, który
wczeÊniej zaroÊni´ty by∏ olszynowymi zaroÊlami. Na nowo
wyznaczono dojazdy do mostu, a sam most podniesiono 
w stosunku do poprzedniej przeprawy, tym samym likwidu-
jàc dotychczasowe zagro˝enie zalania.

Drewno zastàpi∏a blacha falista

Rekonstrukcja mostu 
wraz z przebudowà dojazdów 

w ciàgu drogi powiatowej 
Bochnia - Zawada

Inwestor:  PZD w Bochni

ZAWADA 

powiat bocheƒski



14•romdom

Choç inwestycja ta nazwana zosta∏a modernizacjà i roz-
budowà leÊniczówki, w rzeczywistoÊci zmiany obj´∏y ca∏à
osad´ leÊnictwa. Powsta∏a nowa kancelaria leÊnictwa,
budynek magazynowy, chodniki, podjazdy i ogrodzenie.

Znaczàcà zmian´ widaç ju˝ na pierwszy rzut oka, bo 
w miejscu starego drewnianego budynku stanà∏ zupe∏nie
nowy obiekt. Zmieni∏o si´ te˝ jego otoczenie. - To dlatego,
˝e realizujàc nasze inwestycje, remontujàc i modernizujàc
obiekty nale˝àce do nadleÊnictwa wychodzimy z za∏o-
˝enia, ˝e nale˝y dzia∏aç kompleksowo. Nie chodzi nam
wi´c tylko o to, by poprawiç stan jednego budynku, ale
ca∏ych osad LeÊnictw. A na nie sk∏adajà si´ nie tylko
leÊniczówki, ale i budynki gospodarcze, które kiedyÊ by∏y
niezb´dne, dziÊ ju˝ jednak nie ma potrzeby ich utrzymywa-
nia - mówi Robert Róg z NadleÊnictwa Kolbuszowa.

W Por´bach Wolskich zmiany obj´∏y wi´c budynek, 
w którym mieÊci∏a si´ kancelaria LeÊnictwa i ca∏e otocze-
nie. Rozebrany zosta∏ stary drewniany budynek leÊniczówki,
powsta∏y w 1960 roku, ale wybudowany wed∏ug
wczeÊniejszych standardów, wi´c aktualnie nie móg∏
spe∏niaç dzisiejszych wymogów technicznych. Zlikwido-
wano te˝ stojàce tu˝ obok magazyn i stodo∏´. W zamian
postawiono zupe∏nie nowe obiekty. W pierwszym zlokali-
zowano kancelari´ leÊnictwa, znalaz∏o si´ w nim miejsce
tak˝e na przytulnà poczekalni´ dla klientów kupujàcych
drewno, zaplecze socjalne i ∏azienki. Piece kaflowe zastà-
piono w nim nowoczesnym ogrzewaniem, mury spe∏niajà
wszelkie normy termoizolacyjnoÊci. Energia s∏oneczna
pozyskiwana jest do podgrzewania wody na cele u˝yt-
kowe. Ze wzgl´dów technicznych nie mo˝na tu by∏o pod-
ciàgnàç kanalizacji, z uwagi na podmok∏y teren - wybu-
dowaç przydomowej oczyszczalni Êcieków, ale zainstalo-
wano szczelne szamba. Rozpadajàce si´ magazyn i stodo-
∏´ zastàpiono mniejszym, ale wystarczajàcym dla potrzeb
leÊnictwa budynkiem sk∏adowo - magazynowym. Pobudo-
wano chodnik, podjazd, plac manewrowy, ogrodzenie, by
ka˝dy klient móg∏ swobodnie podjechaç na teren leÊni-
czówki, nawróciç, a tak˝e podejÊç do budynku suchà
nogà. 

W sk∏ad NadleÊnictwa Koluszowa wchodzà - obok
LeÊnictwa Por´by Wolskie - jeszcze siedem innych leÊnictw.
Systematycznie od kilku lat modernizowane i remontowane
w miar´ potrzeb i mo˝liwoÊci finansowych. Zmiany, które

zasz∏y w osadzie leÊnej Por´by Wolskie tym jednak ró˝nià si´
od wszystkich innych, ˝e przeprowadzano je w wyjàtko-
wym, bardzo urokliwym miejscu.  Jest ona zlokalizowana na
Êcianie du˝ego kompleksu leÊnego, na terenie bardzo
ciekawym przyrodniczo - podkreÊla Robert Róg.  Wokó∏ jest
szereg Êcie˝ek przyrodniczo-edukacyjnych, miejsca wypo-
czynkowe i parkingowe dla turystów, liczne tablice informa-
cyjne prezentujàce ˝ycie lasu. Modernizacja w Por´bach
Wolskich wp∏ywa wi´c nie tylko na popraw´ warunków
pracy leÊniczych i obs∏ugi klientów leÊnictwa, ale te˝ od-
dzia∏uje na sposób postrzegania tego miejsca jako przy-
jaznego dla turystów, Êwietnie wpasowanego w tutejszy
krajobraz. Dlatego zdecydowaliÊmy si´ wziàç udzia∏ w kon-
kursie Modernizacja Roku, bo jest mocno rozpropagowany
i daje dzi´ki temu szans´, na szersze zaprezentowanie
naszej inwestycji, a wydaje nam si´, ˝e uda∏o nam si´ zro-
biç coÊ fajnego, przyjaznego Êrodowisku ujmujàc przede
wszystkim wszelkie mo˝liwe aspekty, prowadzenia prawid∏o-
wej gospodarki leÊnej, czym warto si´ pochwaliç. 

Co warto dodaç, NadleÊnictwo Kolbuszowa planuje
równie˝ kolejne inwestycje, mi´dzy innymi ukierunkowane
na jeszcze wi´ksze wykorzystanie energii s∏onecznej.
Gotowa jest ju˝ dokumentacja instalacji fotowoltaicznej na
potrzeby nadleÊnictwa. - Czekamy jedynie na og∏oszenie
programu, w ramach którego moglibyÊmy pozyskaç Êrodki
na takà inwestycj´ - dodaje Rober Róg.

Osada na dzisiejszà miar´

Modernizacja i rozbudowa
leÊniczówki

Inwestor: 
NadleÊnictwo Kolbuszowa 

POR¢BY 

WOLSKIE 
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- Paƒska firma od lat z powodzeniem buduje drogi. Jak

osiàga si´ taki sukces?

- JesteÊmy firmà Êwiadczàcà us∏ugi w zakresie remontu

i budowy dróg i mostów. Spó∏ka powsta∏a w 1992 roku na

bazie majàtku by∏ego Rejonu Dróg Publicznych w W´-

growie. Pierwsze lata dzia∏alnoÊci by∏y doÊç trudne ze

wzgl´du na koniecznoÊç przeprowadzenia zaawanso-

wanego procesu restrukturyzacji, który mia∏ na celu dos-

tosowaç firm´ do nowych wymagaƒ rynkowych. Do-

datkowym niekorzystnym elementem by∏ drastyczny

spadek nak∏adów na infrastruktur´ drogowà. Spó∏ka

zdo∏a∏a jednak pomyÊlnie zakoƒczyç proces dostosowaw-

czy i wypracowaç sobie solidnà pozycj´ na rynku.

Zarobione pieniàdze inwestowano w nowe maszyny i urzà-

dzenia, szkolenie za∏ogi.

W oparciu o nowoczesne technologie i rozwiàzania 

w dziedzinie budownictwa drogowego, firma MIKST

pozyskuje obecnie liczne roboty – wykonywane szczególnie

na rynku lokalnym i regionalnym, ale tak˝e o zasi´gu

wojewódzkim. Dzi´ki rozwini´temu parkowi maszynowemu

prowadzimy z powodzeniem dzia∏alnoÊç w zakresie

budownictwa drogowego. Posiadamy tak˝e stacj´ paliw

oraz stacj´ diagnostycznà. Proponujemy nie tylko wyko-

nawstwo robót drogowych przy pomocy mieszanek bitu-

micznych, ale tak˝e remonty nawierzchni i inne roboty, 

w tym zimowe utrzymanie, polegajàce na odÊnie˝aniu i lik-

widacji ÊliskoÊci nawierzchni. 

- Zyskaç zaufanie inwestorów, gmin czy powiatów, nie

jest zapewne ∏atwo?

- Zarówno w∏adze samorzàdu powiatowego jak i gmin-

nego, zdajà sobie spraw´ z tego, ˝e rozwój gospodarczy

jest wa˝nym strategicznym obszarem dzia∏ania. Zapobiega

on migracji ludnoÊci. Jest jednoczeÊnie podstawowym

narz´dziem kreowania rozwoju powiatów, miast i gmin 

- sposobem na redukcj´ i ∏agodzenie skutków bezrobocia.

W tym celu potrzebne jest nam ciàg∏e podnoszenie naszej

innowacyjnoÊci, aby sprostaç wymaganiom inwestorów,

przy jednoczesnym spe∏nieniu wymogów technologicznych

Nasi klienci oczekujà profesjonalnego wykonania robót dro-

gowych. G∏ównymi celami stawianymi przez inwestorów sà

kompleksowoÊç us∏ugi oraz jej niska cena po∏àczona 

z wysokà jakoÊcià. Ca∏y czas dà˝ymy do tego, aby nasza

oferta w jak najwi´kszym stopniu odpowiada∏a tym wyma-

ganiom. ˚eby to osiàgnàç prowadzimy dzia∏ania pod-

noszàce naszà wiedz´ na temat budownictwa drogo-

wego, zwi´kszajàce poziom jakoÊciowy naszej produkcji,

unowoczeÊnianie majàtku, wprowadzanie nowych rozwià-

zaƒ organizacyjnych, aby uzyskaç zadowolenie i ch´ci do

dalszej wspó∏pracy naszych inwestorów. Jest to proces

ciàg∏y i nigdy nie mo˝na stwierdziç, ˝e wszystko jest ju˝ zro-

bione.

- Co wyró˝nia Paƒskà firm´ na tle innych?

- Oferta Spó∏ki jest bogatsza od oferty konkurencji nie

tylko ze wzgl´du na wi´kszà innowacyjnoÊç propo-

nowanych produktów, które sà otrzymywane dzi´ki kom-

pleksowoÊci parku maszynowego (innowacyjny ciàg

kruszàcy, nowoczesna wytwórnia mas bitumicznych oraz

najnowszy sprz´t do przewo˝enia i uk∏adania mieszanek

bitumicznych na drodze), ale równie˝ ze wzgl´du na

wi´ksze zaawansowanie nowych technologii w poszczegól-

nych etapach produkcji mieszanek mineralno – asfalto-

wych. Taka kompleksowoÊç wÊród lokalnych firm dro-

gowych jest rzadkoÊcià. Spó∏ka MIKST rozwija swój park

maszynowy dzi´ki Êrodkom uzyskanym z UE, ale tak˝e dzi´ki

uporowi i konsekwencji dzia∏ania, tj. realizacji d∏ugotermi-

nowej polityki inwestycyjnej przedsi´biorstwa.

Technologie stosowane przez Spó∏k´ sà nowoÊcià na rynku

lokalnym. Staramy si´ pozyskiwaç roboty tak˝e w obr´bie

innych województw - stàd koniecznoÊç bycia konkuren-

cyjnym dla firm z bran˝y w ca∏ym kraju. 

Rozmowa z Waldemarem Sitkiem, 
prezesem Przedsi´biorstwa Robót 

Drogowo-Mostowych MIKST Sp. z o.o.
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Opuszczone budynki dawnej jednostki wojskowej
odzyskujà w Górze Kalwarii nowe ˝ycie. Ostatnio powsta∏ tu
gminny oÊrodek kultury.

Jednostka wojskowa znik∏a z Góry Kalwarii kilkanaÊcie lat
temu. WczeÊniej zajmowa∏a 12 hektarów niemal w centrum
miasta, przy ulicy Dominikaƒskiej, sàsiadujàc z jednej strony
z wiÊlanà skarpà. 

Ju˝ jakiÊ czas temu cz´Êç tego terenu, 8,4 hektara,
przekazana zosta∏a gminie. A na niej dawne, wojskowe
obiekty, powoli niszczejàce. Reszta ziemi i budynków
pozostaje w gestii starostwa powiatowego. Jeden z nich ju˝
kilka lat temu zosta∏ zmodernizowany i przystosowany dla
potrzeb Zespo∏u Szkó∏ Zawodowo - Gastronomicznych.
WczeÊniej obiekt ten wykorzystywa∏a orkiestra wojskowa.

Kolejny krok nale˝a∏ do gminy, która wojskowà izb´
chorych przekszta∏ci∏a w nowoczesny i pi´kny oÊrodek
zdrowia, zdobywajàc przy okazji nagrod´ specjalnà 
w konkursie Modernizacja Roku 2008. Póêniej uda∏o si´
zdobyç Êrodki na modernizacj´ kolejnego budynku, nazy-
wanego domem ˝o∏nierza. Postanowiono zlokalizowaç tu
gminny oÊrodek kultury. 

W ramach prac zmieniono elewacj´ i uporzàdkowano
otoczenie budynku, przebudowujàc ulice i chodniki, a we
wn´trzu stworzono szereg pomieszczeƒ, niezb´dnych dla
funkcjonowania placówki kulturalnej. Centralnym miejscem
jest sala widowiskowa ze scenà, mogàca pomieÊciç 250
osób. Jeszcze przed oficjalnym oddaniem obiektu do
u˝ytku odby∏o si´ tu kilka imprez, w tym koncerty muzyki
˝ydowskiej i Nocnej Zmiany Bluesa, a tak˝e okolicznoÊciowy,
z okazji Dnia Babci i Dziadka. 

W nowym oÊrodku kultury jest te˝ miejsce na kino, które
z czasem zostanie przeprowadzone ze starego obiektu, jest
równie˝ zaplecze kuchenne i pomieszczenie na kawiarni´. 

W wyremontowanych pomieszczeniach odbywaç si´
b´dà zaj´cia dla dzieci, m∏odzie˝y i doros∏ych. Swe wys-
tawy organizowaç tu mo˝e na przyk∏ad grupa plastyczna. 
- Ta grupa dzia∏a w Górze Kalwarii nieprzerwanie od wielu
lat. Za∏o˝y∏ jà artysta malarz i rzeêbiarz Stefan Lisowski.
Wernisa˝ prac jego wnuczki, Aleksandry Lisowskiej by∏ 
pierwszà imprezà w nowym oÊrodku kultury - wyjaÊnia
Jolanta Jawieƒ z urz´du gminy.

Co warto dodaç, w tej chwili prowadzone sà dzia∏ania,
by na terenie dawnej jednostki, w pobli˝u oÊrodka kultury,
powsta∏a tak˝e hala widowiskowo-sportowa. - Jest to
szczególna realizacja, bo jest mo˝liwa dzi´ki partnerstwu 
i wspó∏pracy dwóch samorzàdów: powiatowego i gmin-
nego - podkreÊla Dariusz Zieliƒski, burmistrz gminy Góra
Kalwaria.

Jaka przysz∏oÊç czeka pozosta∏e opuszczone obiekty
dawnej jednostki? - Teren ten zosta∏ nam przyznany daro-
wiznà przez wojewod´, pod warunkiem, ˝e zostanie przez-
naczony na cele publiczne - t∏umaczy burmistrz Dariusz
Zieliƒski. - Obiekty, które tu powsta∏y spe∏niajà takà funkcj´.
Gminy zawsze jednak b´dà mia∏y ograniczone Êrodki finan-
sowe, ∏atwiej by∏oby nam wi´c pozyskaç kolejnych inwes-
torów spoza sektora samorzàdowego, takich jednak, którzy
chcieliby tu prowadziç dzia∏alnoÊç centrotwórczà, na
przyk∏ad stworzyç niepubliczne zak∏ady opieki zdrowotnej.
Zamierzamy wi´c wystàpiç do wojewody o uznanie, ˝e cel
darowizny zosta∏ ju˝ wype∏niony, co otwiera∏oby drog´ dla
takich inwestycji.

Kulturalna zmiana warty

Modernizacja i adaptacja
zabytkowego domu

˝o∏nierza na oÊrodek kultury
Inwestor: 

Gmina Góra Kalwaria

GÓRA

KALWARIA

Dariusz Zieliƒski, 
burmistrz gminy 
Góra Kalwaria

- Gdy zdobyliÊmy Êrodki 
na modernizacj´ 
kolejnego budynku,
postanowiliÊmy 
zlokalizowaç 
w nim gminny 
oÊrodek kultury.
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G∏ogów w jednym roku ukoƒczy∏ dwie wa˝ne i skomp-

likowane inwestycje: rewitalizacj´ terenu, na którym sta∏y

dawne obiekty koszarowe i nadbudow´ przeszklonego

pawilonu nad historycznymi pozosta∏oÊciami Êrednio-

wiecznych sukiennic.

- Od 2007 roku zastanawialiÊmy si´ nad rewitalizacjà

najbardziej zaniedbanego obszaru miasta, na którym znaj-

dowa∏o si´ ma∏e osiedle mieszkaniowe ulokowane w ko-

szarach pochodzàcych z czasów pierwszej wojny Êwiatowej

– t∏umaczy Leszek Rybak, zast´pca prezydenta Miasta

G∏ogowa. By∏ to teren kompletnie zaniedbany, z budynka-

mi bez centralnego ogrzewania, z szambami. Jeden z nich

w dawnych czasach pe∏ni∏ rol´ stajni, teraz wykorzystywany

by∏ przez mieszkaƒców jako sk∏adzik opa∏u. Kiedy wi´c

pojawi∏ si´ program, w ramach którego pozyskaç mo˝na

by∏o Êrodki na rewitalizacj´ obszarów zdegradowanych,

G∏ogów natychmiast przygotowa∏ projekt. - Warunków

przyznania pomocy by∏o kilka - dodaje Leszek Rybak. 

- Podstawowy to poprawa poziomu ˝ycia osób tam

mieszkajàcych do tej pory. Trzeba by∏o zmodernizowaç ich

domy, poprawiç uk∏ad komunikacyjny osiedla i stworzyç

klub Êrodowiskowy, który b´dzie s∏u˝y∏ mieszkaƒcom. 

W porozumieniu z konserwatorem, pod którego nad-

zorem pozostawa∏ ten teren, zdecydowano o wyburzeniu

cz´Êci, najbardziej zniszczonych budynków mieszkalnych, 

w ich miejsce pobudowano nowe. W dawnym budynku

stajni powsta∏ klub Êrodowiskowy. DziÊ, po pó∏rocznej jego

dzia∏alnoÊci, mo˝na ju˝ bez wahania stwierdziç, ˝e

doskonale wpisa∏ si´ w potrzeby mieszkaƒców. S∏u˝y

dzieciom, m∏odzie˝y i doros∏ym. Ci najstarsi mogà tu m.in.

uczestniczyç w zaj´ciach z zakresu aktywizacji zawodowej.

- Stworzony przez nas klub Êrodowiskowy jest bardzo

nowoczesny i atrakcyjny, a jednoczeÊnie powsta∏ w opar-

ciu o historycznà zabudow´ - mówi Leszek Rybak, zast´pca

prezydenta Miasta G∏ogowa.

Od minionego roku g∏ogowianie poszczyciç mogà si´

te˝ Êredniowiecznà historià g∏ogowskich sukiennic. 

W G∏ogowie nigdy nie by∏o du˝ego rynku, za to w centrum

miasta do lat osiemdziesiàtych ubieg∏ego wieku straszy∏y

ruiny teatru, ratusza i koÊcio∏a, zniszczonych w czasie wojny

i ju˝ po niej, stopniowo rozkradanych. Dopiero w póê-

niejszych latach rozpocz´to odbudowywanie tej cz´Êci

miasta, stawiajàc kamienice nawiàzujàce charakterem do

starej zabudowy, lecz nie b´dàce rekonstrukcjà dawnych

budynków. Prace te przeprowadzano zachowujàc dawny,

ciasny uk∏ad komunikacyjny. W efekcie miasto nie mia∏o

typowego rynku, miejsca spotkaƒ, tu˝ za ratuszem by∏ nato-

miast pusty plac, któremu mo˝na by∏o nadaç taki charak-

ter. - ChcieliÊmy zbudowaç tu fontanny wychodzàce

wprost ziemi, ale w trakcie prac wykopaliskowych okaza∏o

si´, ˝e odkopano fragmenty dawnych sukiennic o ogrom-

nej wartoÊci historycznej - dodaje Leszek Rybak. 

Nie by∏o wi´c wàtpliwoÊci, ˝e wczeÊniejsze plany trzeba

zmieniç. Postanowiono, ˝e sukiennice zostanà zakryte taflà

szk∏a na poziomie gruntu. - WycofaliÊmy si´ jednak z tej kon-

cepcji uczàc si´ na doÊwiadczeniach innych, a te pod-

powiada∏y, ˝e taka tafla szybko staje si´ matowa, nieprzej-

rzysta - dodaje Leszek Rybak. - Ostatecznie zrodzi∏ si´

pomys∏ postawienia szklanego pawilonu, do którego

mo˝na wejÊç, a nawet wjechaç na wózku inwalidzkim. 

W planach mamy jeszcze przygotowanie tu nowoczesnej

multimedialnej prezentacji. Naszà inspiracjà sà krakowskie

sukiennice. 

Klub w koszarach, szk∏o nad sukiennicami

Rewitalizacja g∏ogowskich sukiennic 
Modernizacja i adaptacja budynku

gospodarczego na klub
Êrodowiskowy wraz 

z zagospodarowaniem terenu
Inwestor: Gmina Miejska G∏ogów

G¸OGÓW

Leszek Rybak, 
zast´pca prezydenta
Miasta G∏ogowa

- Stworzony przez nas klub
Êrodowiskowy jest bardzo
nowoczesny i atrakcyjny, 
a jednoczeÊnie powsta∏ 
w oparciu o historycznà
zabudow´.
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Rzeszów zrealizowa∏ w minionym roku wiele wa˝nych
inwestycji i modernizacji. Jednà z nich by∏a modernizacja 
i rozbudowa Alei Rejtana, drugà budowa sali gimnastycz-
nej przy Zespole Szkolno-Przedszkolnym nr 7 w Rzeszowie. 

Aleja Rejtana zlokalizowana jest w centralnej cz´Êci
Rzeszowa, po wschodniej stronie Wis∏oka. ¸àczy drog´ kra-
jowà nr 4 z ulicà Lwowskà i stanowi przed∏u˝enie drogi
wojewódzkiej nr 878 Rzeszów - Dylàgówka. Mieszczà si´ tu
obiekty Uniwersytetu Rzeszowskiego, hipermarkety, sklepy
wielkopowierzchniowe oraz hurtownie, przyciàgajàce
mieszkaƒców z ca∏ego województwa. Wszystko to
powoduje, ˝e jest to jedna z ulic o najwi´kszym nat´˝eniu
ruchu w Rzeszowie.

- Ka˝dej doby ulicà Rejtana przeje˝d˝a kilkanaÊcie
tysi´cy pojazdów - mówi Krystyna Koczot z Miejskiego
Zarzàdu Dróg w Rzeszowie - Stan techniczny drogi wp∏ywa∏
negatywnie na p∏ynnoÊç ruchu w mieÊcie i zagra˝a∏ bez-
pieczeƒstwu uczestników ruchu. Przebudowa ulicy dopro-
wadzi∏a do usprawnienia miejskiego systemu transporto-
wego i zwi´kszy∏a bezpieczeƒstwo wszystkich u˝ytkowników
drogi. 

Modernizacja Alei Rejtana polega∏a mi´dzy innymi na
poszerzeniu istniejàcej jezdni i poprawie jej parametrów
technicznych, wymianie nawierzchni, budowie Êcie˝ek
rowerowych i ciàgów pieszo-rowerowych, przebudowie
chodników i przejÊç dla pieszych, zjazdów, skrzy˝owaƒ,
miejsc postojowych, zatok autobusowych oraz kanalizacji
deszczowej odwadniajàcej drog´. Zmieniono równie˝
oznakowanie, oÊwietlenie i sygnalizacj´ Êwietlnà, urzàdzono
przyleg∏e tereny zielone.

Modernizacja i rozbudowa Zespo∏u Szkolno-Przedszkol-
nego nr 7 w Rzeszowie, polega∏a g∏ównie na budowie sali
gimnastycznej. DziÊ s∏u˝y ona uczniom, przedszkolakom
oraz ca∏ej miejscowej spo∏ecznoÊci, stajàc si´ nie tylko

miejscem rozwoju kultury fizycznej dzieci, ale tak˝e osied-
lowych spotkaƒ i uroczystoÊci.

- Budowa sali gimnastycznej przy Zespole Szkolno-
Przedszkolnym nr 7 by∏a odpowiedzià na potrzeby lokalnej
spo∏ecznoÊci. Przy jej budowie zastosowano rozwiàzania
technologiczne i organizacyjne, które umo˝liwi∏y zreali-
zowanie obiektu w zaledwie dwanaÊcie miesi´cy.
Wkomponowanie obiektu w istniejàcy teren pozwoli∏o na
zaprojektowanie funkcjonalnej sali i umo˝liwi∏o wygospo-
darowanie miejsca na kilka nowych sal lekcyjnych na
pi´trze. Obiekt jest tak˝e ciekawy pod wzgl´dem este-
tycznym - informuje Ryszard Jaworski, Zast´pca Dyrektora
Wydzia∏u Inwestycji Urz´du Miasta Rzeszowa.

W tym samym okresie powsta∏a placówka przy ul.
B∏ogos∏awionej Karoliny 33 w Rzeszowie, najm∏odsze
miejskie przedszkole. W sàsiedztwie nowopowsta∏ego
przedszkola trwa budowa du˝ego kompleksu oÊwiatowego
- ˝∏obka, szko∏y podstawowej oraz gimnazjum. 

NAGRODZONE INWESTYCJE
MIEJSKIE – Rzeszów

Modernizacja i rozbudowa Alei Rejtana
Modernizacja Zespo∏u 

Szkolno-Przedszkolnego nr 7 - budowa
sali gimnastycznej

Inwestor: Gmina Miasto Rzeszów

RZESZÓW
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Jak wybraç trainery, by dobrze i d∏ugo s∏u˝y∏y çwiczà-
cym? Podpowiadamy, na co nale˝y zwróciç uwag´ przy
ich wyborze. 

Polacy coraz ch´tniej dbajà o zdrowie, a spó∏dzielnie
mieszkaniowe, gminy i powiaty starajà si´ wspieraç w tym
postanowieniu swych mieszkaƒców przygotowujàc dla
nich ogólnodost´pne, zewn´trzne si∏ownie. Ju˝ na pierwszy
rzut oka widaç, ˝e ró˝nià si´ one od siebie znaczàco. Liczbà
i rodzajem urzàdzeƒ, ale tak˝e ich kolorystykà. Gdy
przyjrzeç im si´ dok∏adniej, okazuje si´, ˝e ró˝nic tych jest
wi´cej, a wa˝à one nie tylko o estetyce urzàdzeƒ. Majà
zasadniczy wp∏yw równie˝ na ich trwa∏oÊç, bezpieczeƒstwo
i wygod´ u˝ytkowania.
Najprostszym testem, czy urzàdzenie jest dobrej jakoÊci, jest
sprawdzenie, czy posiada normy PN-EN 1176-1 oraz PN-EN
957-1.

Trwa∏e i kolorowe pylony
Niektóre urzàdzenie zbudowane sà z cieniutkich rurek,

których gruboÊç Êcianek nie przekracza 2,5 - 2,75 mm. To
zbyt ma∏o, by urzàdzenia mog∏y byç trwa∏e, by d∏ugo
s∏u˝y∏y u˝ytkownikom. Fachowcy podpowiadajà, ˝e mini-
malna gruboÊç Êcianek pylonu wynosiç powinna 3 - 3,6
mm. Tylko wtedy trainer b´dzie mia∏ odpowiednià trwa-
∏oÊç, wytrzyma obcià˝enie rz´du 120 kg.

Wa˝ny jest te˝ kszta∏t rur pylonu. JeÊli sà kwadratowe, do
tego spawane nie gwarantujà d∏ugiej ˝ywotnoÊci i bez-
pieczeƒstwa. Okràg∏e i wykonane w jednym kawa∏ku
pos∏u˝à zdecydowanie d∏u˝ej, do tego b´dà bardziej przy-
jazne dla çwiczàcych.

Z czego siedziska?
Siedziska trainerów sà jednym z tych elementów, które

majà ogromne znaczenie zarówno dla bezpieczeƒstwa, jak
i wygody çwiczeƒ. By rzeczywiÊcie dobrze s∏u˝y∏y çwiczà-
cym powinny byç ergonomiczne, doskonale wypro-
filowane. Wa˝ny jest te˝ materia∏, z którego zosta∏y wyko-
nane. JeÊli jest to kiepskiej jakoÊci plastik, çwiczàcy b´dà si´
borykali z rozmaitymi problemami. Latem siedziska mogà
byç zbyt rozgrzane od s∏oƒca, by da∏o si´ na nich çwiczyç,
w ch∏odniejszych miesiàcach – zbyt zimne. Rozwiàzaniem
jest zastosowanie dobrej jakoÊci stali nierdzewnej lub
kopolimeru poliporpylenu odpornego zarówno na wysokie,
jak i niskie temperatury. Ma on i t´ zalet´, ˝e pod ich
wp∏ywem nie b´dzie si´ kruszy∏ czy p´ka∏.

Odbojniki i amortyzatory
Odbojniki i amortyzatory to bardzo wa˝ne elementy

trainerów. Dzi´ki nim urzàdzenia b´dà si´ wolniej zu˝ywaç.
Odbojniki zablokujà mo˝liwoÊç uderzenia jednych elemen-
tów o drugie. Amortyzatory zwi´kszajà komfort i bez-
pieczeƒstwo çwiczenia, bo powodujà, ˝e ruchy urzàdzeƒ
sà bardziej p∏ynne. Przez to, ˝e ograniczajà drgania majà
te˝ wp∏yw na estetyk´ trainerów, bo drgania powodujà
p´kanie farby i w konsekwencji – jej odpadanie.

Ukryte mocowania
Wszelkie urzàdzenia denerwujà u˝ytkowników, a nawet

zniech´cajà do çwiczeƒ, jeÊli niezb´dne mocowania nie
zosta∏y w∏aÊciwie, skutecznie ukryte. A w takiej sytuacji

zawsze mogà stanowiç niebezpieczeƒstwo, bo mo˝na si´ o
nie zahaczyç i skaleczyç, odkryte mocowania majà i t´
wad´, ˝e mogà staç si´ przyczynà uszkodzenia trainera.
Takie mocowania rozkr´cajà si´, urywajà, przenoszà te˝
wi´ksze drgania, co z kolei mo˝e zaszkodziç fundamentom
urzàdzenia, spowodowaç ich kruszenie si´.

Wygodne uchwyty
Uchwyty to kolejny wa˝ny element trainerów. Jak sie-

dziska, muszà one spe∏niaç wymogi ergonomii, muszà te˝
byç wykonane z przyjaznych dla ràk, wysokiej jakoÊci mate-
ria∏ów.

Malowanie proszkowe
Dobrej jakoÊci trainery wykonane b´dà z dobrej jakoÊci

stali, zabezpieczonej antykorozyjnie i malowanej proszko-
wo. Tylko to zagwarantuje trwa∏oÊç metalowych elemen-
tów urzàdzeƒ, uchroni je przed rdzà oraz ∏uszczeniem si´
czy odpryskiwaniem farby, zapewniajàc d∏ugotrwa∏y este-
tyczny wyglàd urzàdzeƒ.

¸o˝yska kulkowe
Wszystkie urzàdzenie, których elementy poruszajà si´

wzgl´dem siebie, muszà byç wyposa˝one, co oczywiste, 
w ∏o˝yska. W przypadku trainerów nie powinny to byç jed-
nak byle jakie ∏o˝yska. Powinny to byç ∏o˝yska kulkowe typu
zamkni´tego, gwarantujàce bezawaryjnà prac´, do tego
w zasadzie bezobs∏ugowe, które wystarczy raz na rok naoli-
wiç, by sprawnie dzia∏a∏y. Us∏ug´ oliwienia ∏o˝ysk wykonaç
powinien serwis dostawcy urzàdzeƒ.

Si∏ownia si∏owni nierówna

Na którym z tych urzàdzeƒ chcia∏byÊ çwiczyç? 
Który z trainerów wybra∏byÊ do swojej si∏owni „pod chmurkà”






